
asio vždy bylo inženýrsko-dodavatel-
skou firmou se silným vlastním vývojem 
i obchodem, která navázala dlouho-
dobou spolupráci s výrobci. V případě 
menších čističek se na výrobě podílí 
společnosti jako Patria Kobylí nebo 
Kellner-CZ ze Žarošic, jež už od deva-
desátých let rostly společně se svým 
brněnským zákazníkem. Jiný charakter 
mají velké projekty komunálních čis-
tíren, do nichž asio obvykle vstupuje 
jako subdodavatel stavebních firem. Při 
výstavbě průmyslových čistíren to bývá 
naopak – brňáci sami přebírají roli gene-
rálního dodavatele.

společnost z horních heršpic se 
v minulosti zapojila také do rozvojové 
spolupráce, díky níž zamířila i do vzdá-
lenějších krajů. Nezapomenutelná je 
pro Karla Plotěného dodávka několika 
čistíren odpadních vod pro nemocnice 
na jemenském ostrově sokotra, které 
se před lety osobně účastnil. Nejdříve 
bylo nutné vyhledat jediného jeřábníka 
na ostrově, který měl čističku umístit 
do připravené jámy. ačkoliv slíbil, že 
vše provede, k práci se neměl. Později 
se ukázalo, že mu chybí nafta. Zástupci 
firmy asio vzali kanystr a vypravili se pro 
ni k nejbližší čerpací stanici. Když už se 

zdálo, že čistička konečně míří na správ-
né místo, jeřáb se zastavil a čistička zů-
stala viset nad jámou. Jeřábník požado-
val zaplacení předem – než ji spustí dolů.

Co způsobil home office

Zatímco za hospodářské krize před 
více než deseti lety držely firmu nad 
vodou dodávky technologických celků, 
za nynější covidové krize šly paradoxně 
nahoru tržby asio NEW. Loni dosáhly 
160 milionů korun, asio TECh přidalo 
dalších 120 milionů.

„Průmyslníci byli loni hodně opatrní, ale 
domácnosti se naopak pustily do náku-
pů,“ popisuje situaci krizového roku 2020 
Karel Plotěný. Považuje to za přirozené 
– lidé byli více doma nebo na chatách, 
využívali home office a mnozí z nich se 
rozhodli dát více do pořádku své domácí 
záležitosti. Mladí lidé si dokonce brali 
hypotéky a kupovali domy ve vesnicích.

spoluzakladatel společnosti asio je pře-
svědčen, že poptávka po jejích výrobcích 
dál poroste díky trendům, které se ko-
nečně začínají prosazovat – včetně vyu-
žívání dešťové vody a recyklaci „šedých“ 
odpadních vod z koupelen či umyvadel. 
Lidé si stále více uvědomují, že třeba 
na zalévání nepotřebují pitnou vodu – 
vhodnější je užitková. Podle Karla Plotě-
ného konečně nastává to, o co se svými 
kolegy patnáct let usiloval. „Vzhledem 
k tomu, na co jsme se roky připravovali, 
jsme teď ve středu dění,“ dodává.

asio je dnes velkým podporovatelem 
modro-zelené infrastruktury. Ta kombinu-
je zeleň v architektuře a vodní prvky, cílem 
je příjemnější mikroklima ve městech. 
V horních heršpicích postupně rozšířili 
nabídku produktů například o „zpomalo-
vače“ odtoku vod – podzemní plastové 
systémy, díky nimž se voda buď vsákne, 
nebo postupně odteče, aniž by udělala 
vlnu v kanalizaci. Dalším novodobým 
hitem jsou stromy z nerezové oceli – no-
siče popínavých rostlin, které nahrazují 
skutečné stromy tam, kde jejich vysázení 
není možné. Takové popínavé stromy se 
navíc mají stát přirozenou součástí chyt-
rých měst, je na ně možné umístit mlžící 
zařízení, osvětlení, různá čidla, informace 
o parkování nebo zásuvku na nabíječku.
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   systém pro zasakování a akumulaci dešťových vod. 

   výstavba čistírny odpadních vod na jemenském ostrově sokotra. 
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